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ЗАПОРІЗЬКА
ПОЛІТЕХНІКА

СПЕЦВИПУСК 125 РОКІВ УСПІХУ

CAREER FORUM
ПОГЛЯД ПРОФЕСІОНАЛІВ

Career Forum, започаткований креативною студентською молод-
дю університету вже під час повномасштабного вторгнення, цьо-
горіч проходив 3 травня в Незламному хабі «Орбіта».
Зустріч розпочалася вітальним словом ректора Віктора Грешти,
який побажав нашій молоді натхнення для реалізації мрій.

СпікеркаВікторія Агєнтаєва, директорка КУ «Інститут роз-
витку міста Запоріжжя» ЗМР, розповіла про досвід ство-
рення громадської організації та першої в області агенції
розвитку, що стала потужним партнером для іноземних до-
норів. Вікторія впевнена, що любов до свого міста, участь у
проєктній діяльності та віра в майбутнє здатні перетворити
Запоріжжя на місто нових можливостей.

Головна теза виступу власниці бренду «Алло, Лосось» Ан-
геліни Тесленко: «Не на часі – не вирок, а виклик». Бренд
було започатковано в Маріуполі під час пандемії, а після по-
вномасштабного вторгнення команда переїхала до Запоріж-
жя й відновила бізнес. Основним рушієм стала віра у справу
й людей, які не здалися. Ангеліна закликала молодь не боя-
тися хаосу, що неминуче приходить на початкових етапах, і
сприймати проблеми як можливість для зростання.

Юлія Лекаркіна, власниця кав’ярні-кондитерської Airflow,
розповіла, як започаткувала й розвинула власну справу,
незважаючи на виклики пандемії та війни. Спікерка впевне-
на, що успіх у бізнесі потребує не лише знань, а й емоційного
інтелекту, уміння відчувати себе та інших, адже це допома-
гає долати труднощі й будувати міцні команди.

Керівник лабораторії Інжинірингові школи Noospherе та
приватний підприємець Олексій Шевченко поділився до-
свідом створення 3D-принтерів власного виробництва. Спі-
кер закликав молодь використовувати всі можливості для са-
мостійної освіти, не боятися експериментувати та, головне,
обирати професію, яка буде до душі.

Фіналом форуму став розіграш сертифікатів від CityMoll.
Усі присутні мали можливість відвідати тематичні локації, зро-
бити фото на пам’ять та поспілкуватися з фахівцями.

Марія ВОРОБЙОВА,
студентка групи СН-314

Світлина: Іміджцентр НУ «Запорiзька полiтехнiка»
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ЗАПОРIЗЬКА ПОЛIТЕХНIКА

«ШТУЧНИЙ IНТЕЛЕКТ ЗМIНЮЄ ПРАВИЛА ГРИ, АЛЕ РОЛЬ ЛЮДИНИ
ЗАВЖДИ ВАЖЛИВА», – СПIКЕР ТРЕНIНГУ ЮРIЙ ГАВРИЛОВ

16
квiтня на онлайн-платформi ZOOM вiдбулась ле-

кцiя для студентiв та викладачiв на тему «Юрист
у цифрову епоху: освiта, мислення i штучний iнте-

лект». Дискусiї, етичнi аспекти юриспруденцiї, авторськi
боти та застосування нових технологiй у сферi юриди-
чної дiяльностi – усе це обговорювалося на онлайн-заходi.
Спiкером був керiвник вiддiлу протидiї порушенням прав
людини у правоохороннiй та пенiтенцiарнiй сферах Запо-
рiзької обласної прокуратури, кандидат юридичних наук,
доцент юридичного факультету Нацiонального унiверсите-
ту «Запорiзька полiтехнiка», тренер тренiнгового центру
прокурорiв України Юрiй Гаврилов.
Студенти активно дискутували стосовно функцiювання
штучного iнтелекту у правових сферах дiяльностi людей.
Чи може ШI замiнити юриста? Чи може сформувати пра-
вовий акт? – на цi та iншi запитання вiдповiдали слухачi.
Думки розiйшлися. Дехто вважає, що штучний iнтелект –
чудовий помiчник; частина опитаних – що вiн небезпечний;
iншi – що вiд нього є користь, але ШI «потребує вихован-
ня».
Були обговоренi й етичнi аспекти дiяльностi правоохорон-
них органiв. Жоден юрист не має права дiлитися конфiден-
цiйними даними, навiть зi штучним iнтелектом. Винятками
можуть слугувати лише акти та документи, у яких немає
даних про особу, яка порушила або не порушила закон.
Спiкер подiлився додатками ШI, якi пiдлаштованi саме
для роботи юристiв: Harvey, Casetext, CoCounsel тощо.
Студенти ж розповiли про своїх роботiв-помiчникiв:

DeepSeek, GPT, Gemini, Grok 3, Consensus тощо.

На зустрiчi було представлено три авторськi боти Юрiя
Гаврилова для цифровiзацiї освiтньої, практичної та IT-
дiяльностi. Спiкер продемонстрував iнтерактивний бот-
тренажер JurLab, який допомагає мислити «юридично» i
занурює студента в симуляцiю:

Спiкер Юрiй Гаврилов: «Практика дає резуль-
тат. З’являється ефект присутностi, є можливiсть
вiдчути себе в ролi прокурора, слiдчого, адвоката
та вибрати рiвень складностi. Бот може окреслити
стиль юридичного мислення студента, спираючись
на його пiдхiд до вирiшення запропонованої ситуа-
цiї».

Ще два девайси, якими подiлився правозахисник Юрiй
Гаврилов: бот CyberIQ, асистент з кiбербезпеки, та Al мо-
нiторинг мiсць несвободи – бот, завдяки якому юристи
можуть перевiрити умови вiдбування покарання злочин-
цiв.
Пiдсумовуючи зустрiч, викладач вiдповiв на змiстовнi запи-
тання студентiв-юристiв та запропонував приєднатися до
фейсбук-спiльноти, аби дiзнатися бiльше про iнновацiйнi
методи штучного iнтелекту в контекстi юриспруденцiї.

Дiана ПИЛИПЕНКО,
головна редакторка газети «StudPOL»

Свiтлини: юридичний факультет
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У ФОКУСI

«ТИЖДЕНЬ НАУКИ-2025: ПРОСТIР IДЕЙ, ВIДКРИТТIВ I НАТХНЕННЯ»

З
14 до 18 квiтня в Нацiональному унiверситетi «За-

порiзька полiтехнiка» пройшла науково-практична
конференцiя «Тиждень науки-2025» – щорiчна подiя,

яка об’єднує викладачiв, науковцiв, студентiв, аспiрантiв i
молодих дослiдникiв у спiльному прагненнi до знань.
Протягом тижня на всiх факультетах та кафедрах вiдбу-
валися науково-практичнi конференцiї, студентськi обгово-
рення, презентацiї дослiджень i творчi науковi виступи.
Учасники висвiтлювали широкий спектр актуальних тем:
вiд фахових дослiджень у галузях машинобудування,
транспортних технологiй, електроенергетики, будiвництва
й iнженерiї, дизайну – до питань спецiальної освiти, мо-
вознавства, культурологiї, спорту, перекладу, фiлософiї,
медiаосвiти.
Усе це дало можливiсть залучити ще бiльше учасникiв,
подiлитися досвiдом i подивитися на звичнi теми з нових
ракурсiв.

На своїх сторiнках у фейсбуцi факультети дiляться враже-
ннями вiд цьогорiчного Тижня науки:

Факультет управлiння фiзичною культурою
та спортом: «Конференцiя стала платформою для
конструктивного дiалогу, обмiну iдеями та спiльного
моделювання шляхiв розвитку спецiальної освiти в
умовах сьогодення. Щиро дякуємо всiм учасникам
за вашу енергiю, глибину думок i вiдданiсть справi!»

Гуманiтарний факультет: «Усi учасники дуже
вiдповiдально поставилися до участi в заходi. Були
по-справжньому яскравi презентацiї, докладнi ви-
ступи i доречнi запитання. Атмосфера конференцiї
була доброзичливою й невимушеною».

Кафедра журналiстики факультету соцiаль-
них наук: «Доповiдачi торкнулися важливих пи-
тань формування медiаландшафту Запорiжжя, фун-
кцiонування медiа пiд час вiйни, а також презентува-
ли власнi студентськi проєкти. Результатом виступiв
стали цiкавi запитання та жвава дискусiя навколо
обговорюваних питань».

Кафедра iноземної фiлологiї та перекладу,
гуманiтарний факультет: «Як завжди, приємно
бачити ентузiазм i залученiсть наших студентiв та
майбутнiх абiтурiєнтiв. Дружня атмосфера, влучнi
коментарi й цiкавi питання».

Анастасiя ЗАВОДЮК,
студентка групи СН-311

МЕДIАГРАМОТНIСТЬ ДЛЯ ЖУРНАЛIСТIВ ТА БЛОГЕРIВ:
ТРЕНIНГ У ЗАПОРIЗЬКIЙ ПОЛIТЕХНIЦI

22
квiтня вiдбувся тренiнг за темою «Медiаграмо-

тнiсть для журналiстiв та блогерiв: 5 сходинок до
високого рiвня медiакультури», який провела до-

центка кафедри журналiстики, кандидатка фiлологiчних
наук Iрина Тонкiх.
Упродовж тренiнгу учасники долали шлях iз п’яти основ-
них «крокiв», якi вели сходинками вгору до вдосконалення
навичок здорового й безпечного медiаспоживання в iнтер-
нетi. На першому етапi, який мав назву «Розпiзнавання
небезпечного контенту», учасники згадували тi вади суча-
сних медiа та блогiв, через якi аудиторiя втрачає до них
довiру, та вiдносили на «медiасмiтник». А потiм навча-
лись розпiзнавати ознаки токсичного контенту, шукали
приклади клiкбейт-заголовкiв i фiшингових повiдомлень
та обговорювали стратегiї поведiнки пiд час кiбератак.
Другою сходинкою стала «Iдентифiкацiя авторства анонiм-
них ресурсiв»: учасники назвали тi канали та джерела, з
яких вони беруть iнформацiю, i спробували знайти якомога
бiльше iнформацiї про їх власникiв – це була вправа пiд

назвою «Деанон».
На третьому етапi навчались розрiзняти надiйнi й нена-
дiйнi джерела iнформацiї, а також намагались позбутися
власної «бульбашки фiльтрiв». Передостання сходинка
мала назву «Маркери ШI, мови ворожнечi, джинси та
манiпуляцiй у медiатекстах». Тут учасники розбирали на
прикладах публiкацiй iз рiзних медiа, як можуть вигля-
дати замовнi матерiали та прихована реклама, а потiм
влаштували суд над штучним iнтелектом та наводили
аргументи «за» та «проти» його використання у рiзних
ситуацiях iнтернет-активностi.

Остання сходинка: «Правила роботи з вiзуаль-
ним контентом»: тут вивчали ознаки дипфейкiв та
фотофейкiв. Наприкiнцi тренiнгу учасники разом
iз тренеркою пiдбили пiдсумки спiльної роботи та
сформулювали алгоритми безпечного медiаспожи-
вання в iнтернетi.

Владислав ГАПIЧ,
студент групи СН-314
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АБIТУРIЄНТ-2025 СПЕЦВИПУСК:
ЗАПОРIЗЬКА ПОЛIТЕХНIКА

OPEN DAY IЗ ЗАПОРIЗЬКОЮ ПОЛIТЕХНIКОЮ: ВЕСЕЛО, IНФОРМАТИВНО, ЦIКАВО

У
суботу, 29 березня, у Незламному хабi «Титан» про-
ходив OPEN DAY iз Запорiзькою полiтехнiкою. З
майбутнiми абiтурiєнтами спiлкувалися декани, ви-

кладачi та студенти всiх факультетiв унiверситету, а також
лiдери студентського самоврядування.

Драйвова музика, усмiхненi обличчя присутнiх, святко-
ва й одночасно дiлова атмосфера. Зустрiч починається з
промови ректора. Вiктор Грешта розповiдає про переваги
навчання в Запорiзькiй полiтехнiцi, закликає присутнiх
задуматися над вступом саме до нашого унiверситету, ба-
жає наснаги та приємного й корисного спiлкування пiд час
заходу.
До побажань ректора доєднуються директорка ННЦ «За-
порiзький регiональний центр полiтехнiчної освiти» Те-
тяна Соловйова та директорка департаменту освiти i
науки Запорiзької мiської ради Марина Макухiна. Па-
нi Марина розповiдає про напрями спiвпрацi з рiзни-
ми волонтерськими молодiжними та спортивними ор-
ганiзацiями, а також унiверситетами з iнших областей.

Голова студентського самоврядування
Софiя Степаненко показує презента-
цiю, розповiдає про те, як студенти За-
порiзької полiтехнiки можуть самореа-
лiзуватися й долучитися до управлiння
унiверситетом.
Далi – урочистостi. Переможцi предме-
тних олiмпiад отримують призи! Вi-
ктор Грешта вiтає школярiв i наголо-
шує, що вони мають можливiсть ста-
ти лауреатами ректорської стипендiї

(якщо вступлять до нашого закладу вищої освiти).
Цiкавимося, що спонукає старшокласникiв до участi в олiм-
пiадах. Одна з переможниць розповiдає: «Часто долучаюся

до рiзних конференцiй, беру участь у рiзноманiтних змага-
ннях i предметних олiмпiадах iз рiзних дисциплiн, тому що
хочу самореалiзуватися. Це не тиск батькiв, а моя особиста
iнiцiатива».
Неформальне спiлкування пiсля завершення офiцiйної ча-
стини – це дуже круто! П’ємо каву зi смаколиками. Можна
пограти в дартс чи порозгадувати ребуси. Ну i, звичайно,
абiтурiєнти вiдвiдують локацiї, щоб поспiлкуватися з де-
канами, викладачами та студентами рiзних факультетiв i
дiзнатися бiльше про особливостi кожної спецiальностi. I
ми рушаємо за абiтурiєнтами, щоб вiдвiдати кiлька лока-
цiй.

Запитуємо, чим можуть привабити майбутнiх сту-
дентiв спецiальностi Полiтехнiки.

В. о. декана iнженерно-фiзичного факультету
Євген Парахнєвич: «Зараз досить багато наших
випускникiв працюють на пiдприємствах – таких
як Запорiжсталь, Днiпроспецсталь. Усi металургiйнi
пiдприємства, де є ливарне виробництво, обладнання
ливарного виробництва, зварювання, матерiалознав-
ство, потребують спецiалiстiв. Ми органiзуємо для
студентiв практики на великих пiдприємствах, де
зрозумiло, що таке виробництво, що таке металургiя,
як виготовляються сталь i чавун».

Доцентка кафедри кримiнального, цивiльного
та мiжнародного права Ольга Шиян: «Юри-
спруденцiя сьогоднi дуже актуальна, особливо пра-
воохоронна дiяльнiсть. Нашi випускники стають спе-
цiалiстами, наприклад, безпосередньо слiдчими, опе-
руповноваженими... Раджу старшокласникам дослу-
хатися до своїх уподобань i ретельно обирати спецi-
альнiсть, тому що вiд цього залежить їх майбутнє».
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АБIТУРIЄНТ-2025

В. о. завiдувача кафедри психологiї Влади-
слав Коваль: «Кожного року зростає кiлькiсть
абiтурiєнтiв, якi хочуть стати психологами. У людей
великi проблеми зi стресом, з кризовими станами
у зв’язку з вiйною та з тим, що вiдбувається в
країнi. I тому попит на нашу спецiальнiсть зрiс.
Психологiя розвиває навички спiлкування, навички
розпiзнавання тих чи iнших мотивiв поведiнки
людей. Та й перспектива отримання гiдної зарплатнi
мотивує».

Доцентка кафедри туристичного, готельного
та ресторанного бiзнесу Наталя Зацепiна го-
ворить про те, що їх спецiальнiсть дає можливiсть
подорожувати, працювати за кордоном, впроваджу-
вати iноземний досвiд в Українi.

Зупиняємося бiля локацiї еле-
ктротехнiчного факультету. Тут
сьогоднi – справжнiй сонячний
трекер! Викладачi пропонують
школярам дослiдити, що це та-
ке; поспостерiгати, яким чином
вiн рухається, як вiдбувається пе-
ретворення електричної енергiї.
Саме час поцiкавитися в абiтурi-
єнтiв стосовно вибору майбутньої
спецiальностi, а також їхнiми вра-
женнями вiд заходу. Запитуємо,
чим приваблює Запорiзька полi-
технiка:

– Я вважаю, що тут багато рiзних факультетiв, де можна
подивитися рiзнi для себе напрями. I вони досить актуальнi
в наш час.
– Думаю, куди вступати; i одним iз варiантiв є Запорiзька
полiтехнiка.
– Цiкавi спецiальностi та програми навчання.
Коли запитуємо про майбутню професiю, отримуємо най-
рiзноманiтнiшi вiдповiдi: однi хочуть бути перекладачами,
iншi – опановувати юриспруденцiю або стати iнженера-
ми. . .

Справжнi енерджайзери на OPEN DAY – лi-
дери студентського самоврядування. Здається, вони
всюди: розмовляють зi школярами, пропонують ка-
ву й смаколики, грають у дартс. На перший погляд,
веселi й безтурботнi. А насправдi – серйознi, амбiтнi.

Розповiдають про свої досягнення та плани: «Ми активно
спiлкуємося зi студентами й майбутнiми абiтурiєнтами, за-
лучаємо їх до студентського життя. Цього року провели
масштабний молодiжний форум, орiєнтований не тiльки
на наших студентiв, а й на молодь усього мiста, а також на
школярiв, якi долучилися. Також у нас практикуються цi-
кавi «маленькi» заходи: вечори кiно, настiльних iгор тощо.
У травнi плануємо Career Forum, на який можуть завiтати
всi охочi. У нас дуже багато цiкавих iнiцiатив, спрямованих
на волонтерство: проводимо спортивнi та освiтнi заходи,
панельнi дискусiї з ветеранами та волонтерами».
Старшокласникам подобається формат проведення зустрi-
чi: «Таким чином бiльше дiзнаєшся про сам унiверситет
та його факультети. Такий собi цiкавий iнтерактив».
Додамо вiд себе: весело, iнформативно, цiкаво. I безпечно.

Владислав ГАПIЧ,
студент групи СН-314

Свiтлини: сайт НУ «Запорiзька полiтехнiка»
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БЕЗ МАНТIЇ СПЕЦВИПУСК:
ЗАПОРIЗЬКА ПОЛIТЕХНIКА

Нацiональний унiверситет «Запорiзька полiтехнiка» – найстарiший у регiонi, заснований ще в 1900
роцi. За свою багаторiчну iсторiю вiн пережив чимало змiн i трансформацiй: вiд розширення

факультетiв до змiн назви. Сьогоднi це один iз провiдних закладiв вищої освiти України, що готує
фахiвцiв у найрiзноманiтнiших галузях. Але чи знаєте ви, з чого все почалося? Ми поспiлкувалися з

деканами найстарiших факультетiв унiверситету, щоб дiзнатися, чим живуть їх колективи
сьогоднi.

«МИ ПРАЦЮЄМО ЯК ОДНА ЗЛАГОДЖЕНА КОМАНДА», – В. О. ДЕКАНА
IНЖЕНЕРНО-ФIЗИЧНОГО ФАКУЛЬТЕТУ ЄВГЕН МИКОЛАЙОВИЧ ПАРАХНЄВИЧ

Я кщо говорити про минуле унiверситету, варто почати
з його найстарiшого факультету, а саме – з iнженерно-

фiзичного. Його витоки сягають 1930 року. Саме цей факуль-
тет сформував науковий потенцiал навчального закладу. Тодi
вiн мав назву ливарного факультету й був осередком розви-
тку металургiйної справи. Пiзнiше вiн отримав нову назву –
механiко-металургiйний факультет.

Змiни вплинули не лише на назву, а й на розширення спецi-
альностей. Згодом почав зростати попит на спецiалiстiв, що
спонукало до подiлу факультету. Саме так з’явилися механiко-
металургiйний та механiко-технологiчний факультети. Але, про-
iснувавши 14 рокiв, механiко-технологiчний був розформований
i отримав нову назву – iнженерно-фiзичний факультет, яку досi
зберiгає.

У рiзнi перiоди його очолювали визначнi науковцi, якi
не лише розвивали факультет, а й формували базовi
знання iнженерної науки. Сьогоднi iнженерно-фiзичний
об’єднує три профiльнi кафедри: машин i технологiй
ливарного виробництва, фiзичного матерiалознавства, а
також iнтегрованих технологiй зварювання та моделю-
вання конструкцiй.

В. о. декана iнженерно-фiзичного факультету доцент Євген
Миколайович Парахнєвич розповiдає, чому вступив свого ча-
су на iнженерно-фiзичний: «З юних рокiв мене цiкавило, як
працюють механiзми та пристрої, як вони побудованi та для
чого призначенi. А саме обладнання ливарного виробництва я
обрав тому, що завжди захоплювався тим, як металу можна
надати потрiбної форми i якi для цього використовують техно-
логiї, оснащення та iнструменти». Вибiр фаху був очевидним –
iнженер-механiк зi спецiальностi «Обладнання ливарного виро-
бництва», i магiстратура – з тiєї ж спецiальностi».
Свої студентськi роки Євген Миколайович згадує з теплом:
«Лекцiї було дуже цiкаво слухати, а на лабораторних i практи-
чних заняттях студенти моєї групи могли докладно вивчити
все ливарне обладнання i технологiї виготовлення виливкiв».
З такими ж емоцiями вiн згадує i викладачiв: «Студентськi
роки менi запам’яталися дуже гарним ставленням викладачiв
до студентiв. Нас спонукали думати й проєктувати оснащення
для виготовлення виливкiв».
Саме тодi у пана Євгена зародився iнтерес до науки: «У нас

була дисциплiна «Науково-дослiдницька робота студентiв», на
якiй нам пропонували обрати особисту наукову проблему. I по-
трiбно було проаналiзувати поточний стан дослiджень за своїм
напрямом та зробити науковi висновки. Тодi я зрозумiв, що
наука – це дуже цiкаво. На кафедрi тодi уважно прочитали
мiй звiт i запропонували вступати до аспiрантури». Пiсля отри-
мання диплома магiстра Євген Миколайович став аспiрантом.
Але шлях був непростий: перший науковий керiвник, професор
Сперанський, пiшов iз життя.
Робота над дисертацiєю продовжилася вже з iншим науков-
цем, академiком Валентином Васильовичем Луньовим: «Його
бачення необхiдних дослiджень дещо змiнило попереднiй план
i будову дисертацiї, тому необхiдно було вносити багато корек-
тив». У 2010 роцi пан Євген успiшно захистив дисертацiю, щодо
покращення властивостей деталей електровозiв, а через рiк
отримав звання доцента кафедри.

«Менi пощастило працювати на кафедрi машин i техно-
логiй ливарного виробництва. Зi студентських рокiв я
бачив ставлення викладачiв до студентiв як до своїх
дiтей», – каже Євген Миколайович. Цей людяний пiдхiд
став основою i для його власного стилю керiвництва,
коли вiн очолив колектив: «Насправдi керувати коле-
ктивом однодумцiв i колег, якi також вболiвають за
факультет, – i легко, i складно водночас, адже життя
щодня ставить новi виклики. Та ми працюємо як одна
злагоджена команда».

Факультет пiдготував багато фа-
хiвцiв, якi проходили практику
на провiдних пiдприємствах За-
порiжжя. Як зазначає декан, ни-
нi випускники факультету працю-
ють на провiдних пiдприємствах,
зокрема АТ «Мотор Сiч», ДП
«Iвченко-Прогрес», ПрАТ «Днiпро-
спецсталь», КП «НВК «Iскра»,
ПАТ «Запорiжсталь», ТОВ «Iм-
пекс», ДП НПI «Днiпроенерго-
сталь», АТ та ТОВ «Запорiзький
завод феросплавiв», ТОВ «Запо-
рiзький ливарно-механiчний завод»,
ТОВ «Твiнс-Сервiс ЛТД». . . Випу-
скники iнженерно-фiзичного працю-
ють на цих пiдприємствах технологами, начальниками цехiв, на-
вiть директорами. Вони активно спiвпрацюють з факультетом:
беруть участь у вдосконаленнi освiтнiх програм як стейкхолде-
ри, а також очолюють комiсiї з захисту дипломних проєктiв.
Цього року Нацiональний унiверситет «Запорiзька полiтехнiка»
святкує своє 125-рiччя, тож Євген Миколайович висловлює
побажання своїм колегам: «З нагоди ювiлею я хочу подякувати
спiвробiтникам факультету за самовiддану працю, за великий
внесок у розвиток машинобудiвної та металургiйної промислово-
стi Запорiзького регiону та України. Хочеться побажати колегам
наснаги, натхнення й подальших успiхiв у вихованнi молодi.
Подальших наукових досягнень i вiдкриттiв!»

Дмитро САЄНКО,
студент групи СН-314
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СПЕЦВИПУСК:
ЗАПОРIЗЬКА ПОЛIТЕХНIКА

БЕЗ МАНТIЇ

«ВИБIР УНIВЕРСИТЕТУ ДЛЯ МЕНЕ БУВ ОЧЕВИДНИМ», – ДЕКАН ТРАНСПОРТНОГО
ФАКУЛЬТЕТУ ОЛЕКСIЙ ФЕЛIКСОВИЧ КУЗЬКIН

З вiсно ж, iсторiя становлення була б неповною без
згадки про транспортний факультет, який розпочав

свою дiяльнiсть у 1944 роцi. Пiд час вiйни Запорiжжя
розвивалося як промисловий центр, тому країнi гостро
бракувало фахiвцiв iз транспортного машинобудування.
Саме для їхньої пiдготовки й був створений цей факультет.
У травнi 1961 року на його базi вiдкрили автомобiльний
факультет. До нового пiдроздiлу увiйшли кафедри опору
матерiалiв, теоретичної механiки, теплотехнiки, гiдравлi-
ки, нарисної геометрiї та креслення. Згодом тут з’явилася
ще одна важлива кафедра – автомобiлiв, пiзнiше – про-
мислового транспорту. Через два роки цей напрям став
частиною автомобiльного факультету. Згодом його пере-
йменували на автомеханiчний, створивши кафедру авто-
матизацiї ковальсько-штампувального виробництва.

Зi змiнами у країнi змiнювалася й структура факультету.
Кафедра теплотехнiки та гiдравлiки трансформувалася
у кафедру двигунiв внутрiшнього згорання, а у 2017-му
кафедру механiки передали факультету будiвництва, архi-
тектури та дизайну.
Факультет пiдготував сотнi фахiвцiв iз найрiзноманiтнiших
спецiальностей: вiд автомобiлiв i тракторiв до транспорт-
них систем та органiзацiї дорожнього руху. Тут велися
серйознi науковi дослiдження, працювали лабораторiї, де
вивчали процеси сепарування зерна, тестували металокон-
струкцiї для вантажопiдйомних кранiв, розробляли методи
пресування й штампування металiв.
Сьогоднi транспортний факультет активно розвивається,
вiн змiнюється разом iз галуззю, вiдкриваючи студентам
новi можливостi. А його випускники працювали та продов-
жують працювати на рiзних посадах, виконують дослiдни-
цькi, iнженернi, технологiчнi, викладацькi та управлiнськi
функцiї.
Нам удалося поспiлкуватися з одним iз випускникiв фа-
культету, а нинi його деканом – Олексiєм Фелiксовичем
Кузькiним. Вiн вступив до унiверситету в 1990 роцi, по-
передньо пройшовши дев’ятимiсячнi пiдготовчi курси. На-
вчання завершив у 1995-му, а згодом, у 1997–2000 роках,
продовжив здобувати освiту в аспiрантурi.
Олексiй Фелiксович говорить, що на його рiшення всту-
пити до нашого унiверситету вплинули знайомi: «Багато
моїх старших друзiв уже навчалися в нашому унiверситетi
й розповiдали про нього, тож вибiр унiверситету для мене
був очевидним». Тодi у школi в 10–11 класах був навчально-
виробничий комбiнат (НВК), де старшокласники могли

здобути базову професiю. Навчання вiдбувалося один раз
на тиждень. Так сталося, що пан Олексiй навчався у НВК
за спецiальнiстю «водiй автомобiля категорiї С» i пiсля за-
вершення курсу отримав вiдповiдне водiйське посвiдчення,
яке зберiг у себе до сьогоднi. Окрiм цього, вiн пiдкреслює:
«Пiд час навчання у нас проводили профорiєнтацiю ви-
кладачi автомобiльного факультету унiверситету. Саме вiд
них я дiзнався про спецiальнiсть, на яку вступив».
Про студентськi роки декан згадує з усмiшкою та теплом:
«Iз вдячнiстю згадую всiх викладачiв рiзних кафедр. Ба-
гато з них i досi працюють в унiверситетi. Саме пiд час
навчання в унiверситетi в мене з’явилося багато друзiв, з
якими спiлкуюся й понинi. Ми дуже весело проводили на-
вчальний та позанавчальний час, допомагали один одному
в навчаннi та подоланнi життєвих негараздiв».
Звiсно, що пiд час навчання траплялося багато цiкавих
випадкiв, про один iз них нам розповiв Олексiй Фелiксович:
«Пiд час екзамену з хiмiї була спроба скористатися шпар-
галкою. Чесно кажучи, хiмiю я не дуже любив, тож, як i
бiльшiсть студентiв, спробував пiд час екзамену списати.
Спроба була невдалою, i викладач, тодiшнiй завiдувач ка-
федри хiмiї, це помiтив. До речi, це була перша й остання в
моєму життi спроба списати щось пiд час екзамену». Однак
викладач поставив у залiкову книжку оцiнку «добре». Як
вважає пан Олексiй, ця ситуацiя вплинула на нього пози-
тивно – вона не знизила мотивацiю, а навпаки, змiцнила
бажання досягати бiльшого.

Студентськi роки – це не лише навчання, а й час
молодостi, нових знайомств та вiдпочинку.

Олексiй Фелiксович зауважив, що безпосередньої участi
в роботi студентського самоврядування не брав, однак
студентське життя було цiкавим i насиченим. Вiн захо-
плювався рухливими видами спорту, зокрема футболом, та
активно долучався до рiзних форм дозвiлля: «Грали у фут-
бол, був у спортивно-оздоровчому таборi "Сосновий бiр"
та санаторiї-профiлакторiї унiверситету. Разом з одногру-
пниками ми святкували днi народження та свята. Багато
позанавчального часу проводили в комп’ютерному класi
кафедри, адже персональнi комп’ютери тодi лише входили
в широкий вжиток; i першi основи програмування були за-
кладенi саме тодi. Був час пограти i в тодiшнi комп’ютернi
iгри».
А знання, здобутi пiд час навчання, Олексiй Фелiксович
активно застосовує у своїй професiйнiй дiяльностi, що пiд-
тверджує й нинiшня посада декана факультету: «Пiсля
завершення навчання в унiверситетi я працював на кафе-
дрi транспортних технологiй на рiзних посадах, захистив
кандидатську дисертацiю. З 2016-го, вже майже 10 рокiв,
працюю на посадi декана факультету. У 2020-му захистив
докторську дисертацiю, а у 2021 роцi отримав вчене звання
професора».

Дмитро САЄНКО,
студент групи СН-314

Свiтлини: сайт НУ «Запорiзька полiтехнiка»
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«МЕНI ПОЩАСТИЛО З КОЛЕКТИВОМ», – ДЕКАН МАШИНОБУДIВНОГО ФАКУЛЬТЕТУ
ВАСИЛЬ IВАНОВИЧ ГЛУШКО

М ашинобудiвний факультет є одним iз найстарших
в унiверситетi. Його корiння сягає 1930-х рокiв, коли

було засновано факультет сiльськогосподарського машино-
будування. Вiдтодi сплинуло чимало часу, вiдбулися кар-
динальнi змiни в органiзацiї системи вищої освiти, але й на
сьогоднi машинобудiвний факультет залишається одним iз
китiв, на яких тримається унiверситет.
Про те, як живе й працює колектив, запитуємо в декана.
Майже 30 рокiв факультет очолює Василь Iванович Глу-
шко, з нашим ЗВО пов’язане все його життя. Вступивши
пiсля пiдготовчих курсiв на вечiрнє вiддiлення автомобiль-
ного факультету, почав працювати лаборантом, згодом
завiдувачем лабораторiї на кафедрi деталей i машин; а по
закiнченнi займався наукою, захистив дисертацiю – i так i
залишився на машинобудiвному.

Пригадуючи першi кроки на посадi декана, Василь
Iванович говорить: «Я не знав, що робити, за що
хапатися – досвiду ж не було. Дуже пiдтримував
колектив. А радитися бiгав до декана електротехнi-
чного факультету Володимира Петровича Метель-
ського, вiн був моїм наставником до останнiх днiв
свого життя».

Усi рiшення в колективi ухвалюються колегiально, бо, на
думку декана, найгiрше в управлiннi – авторитаризм: «Я
висуваю пропозицiю. Якщо є альтернативнi, обговорюємо.
Обираємо оптимальне рiшення. Колектив у нас – найкра-
щий в унiверситетi. Усi викладачi на робочих мiсцях, тому,
якщо треба зiбратися, на це вистачає 30 хвилин. Немає
можливостi провести нараду (заняття тощо) – переноси-
мо на завтра. Найголовнiше – люди, не буває нагальних
проблем, важливiших за людей. Обговорювали нещодавно
заходи з профорiєнтацiї – не йшло: мусолили-мусолили, усi
втомилися, а iдей немає. Прошу прислати до мене насту-
пного дня молодих фахiвцiв – лаборантiв, асистентiв (ми
їх дiтворою називаємо). Кажу їм: “Висувайте будь-якi iдеї,
хай якими безглуздими вони видаються”. Молодi краще

розумiють, що потрiбно школярам. Через день – купа iдей.
Якiсь реалiзуємо одразу, якiсь вiдкладаємо на поличку
(сьогоднi вони не актуальнi, а завтра спрацюють – хай
полежать на цiй етажерцi)».

Щороку всi викладачi збираються на прибирання тери-
торiї: це не лише необхiднiсть пiдтримувати порядок, а
й можливiсть неформально поспiлкуватися: «Оголошую,
що треба пофарбувати, де навести лад, а тут – дощ! Як
тiльки розпогодилося, думаю: “Треба нагадати колегам про
прибирання”. Дивлюся у вiкно – а вони вже на дiлянцi,
лавки фарбують».
На факультетi працює досвiдчений та злагоджений коле-
ктив, але є проблема з молодими кадрами: отримавши ди-
пломи, випускники волiють шукати роботу з оптимальною
зарплатнею. Декан з теплом розповiдає про двох молодих
спiвробiтникiв, якi переїхали до Запорiжжя з Молочанська.
Пишається: працюють злагоджено, беруть участь у спор-
тивних змаганнях, Сергiй Стрижак захоплюється шахами,
Дмитро Козак – кульовою стрiльбою. Профорiєнтацiйною
роботою займаються. Нещодавно ще один випускник захи-
стився, пiсля офiцiйного пiдтвердження також працювати-
ме в унiверситетi: «Менi пощастило з колективом, я тут
вирiс. Молодь, яка залишається в нас, – це нашi студенти».

У прiоритетi – навчальний процес. Якщо постає пи-
тання мiж участю в якомусь заходi i проведенням
занять, обирають заняття. У вiдносинах мiж мо-
лодшим i старшим поколiнням головне – традицiї
наставництва: «Коли академiк Леонiд Максимович
Мартовицький каже: “Зросла змiна – мабуть, я вже
пiду на вiдпочинок”, – не вiдпускаю, бо має чого
навчити не лише студентiв, а й молодих викладачiв.
Хай вони стоять поряд i заглядають через плече, як
треба працювати».

Життя ЗВО – це не лише заняття, а ще й саморозвиток,
участь у рiзноманiтних заходах, цiкаве дозвiлля.
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БЕЗ МАНТIЇ

Василь Iванович розповiдає, як у роки навчання всiєю
групою збиралися пiсля пар пiзно ввечерi, святкували днi
народження. I до сьогоднi зустрiчаються з однокурсниками
кожного року 1 вересня, дiляться радiстю й горем, пiдтри-
мують один одного, бо студентська дружба – то на все
життя.

Шкодує, що нинiшня молодь вимушена навчатися
в умовах вiйни: «Молодь така ж, як i ранiше. Об-
ставини iншi, бо студенти позбавленi можливостi
спiлкуватися». Декан не терпить брехнi; на його
думку, не можна й не треба жалiти студентiв, слiд
тримати їх у тонусi, привчати читати першоджерела,
розумно користуватися iнтернетом – електронними
книжками, каталогами. Студентам радить: «Не зна-
єте, що робити – запитуйте, стукайте в усi дверi,
адже якiсь iз них обов’язково вiдчиняться».

Навчатися на машинобудiвному нелегко, але викладачам
вдається налагодити спiлкування так, що студенти розу-
мiють найскладнiшi теми. Першокурсник Валерiй Козак
дiлиться своїми враженнями про навчання: «Викладачi
завжди з розумiнням ставляться до нас, допомагають, по-
яснюють незрозумiле. А декан у нас такий енергiйний!

Завжди поряд iз нами на всiх заходах».
Випускники факультету працюють на провiдних пiдпри-
ємствах мiста, зокрема в Запорiзькому машинобудiвному
конструкторському бюро «Прогрес» iменi академiка О. Г.
Iвченка майже все вище керiвництво – вихiдцi з машино-
будiвного.
Коли на пiдприємствах запитують, чому тiкають молодi
спецiалiсти, Василь Iванович радить налагоджувати систе-
му кураторства, щоб досвiдченi iнженери навчали молодь.

Молодi ж радить не зупинятися на досягну-
тому: «Якщо вас не помiчають, працюйте лiктями,
пробивайтеся; коли є можливiсть змiнити роботу,
самореалiзуватися, отримувати бiльшу зарплатню –
не бiйтеся, ризикуйте. Коли приходите на виробни-
цтво, про наявнiсть у вас диплома повиннi знати
ви, начальник вiддiлу кадрiв i ваш безпосереднiй
керiвник: усi iншi – нi. Починайте з нуля, пiдходьте
до майстрiв, смикайте їх, питайте. Тодi вас будуть
поважати в майбутньому. А коли будете "пишати-
ся"своїм дипломом, можете шукати собi iншу роботу.
Диплом – це перша сходинка в професiї: ти на неї
спираєшся, i головне, щоб вона не провалилася, бо
тодi не маєш на що спиратися – i наступну буде
дуже важко подолати».

Катерина ЄСЬКОВА,
старша викладачка кафедри журналiстики

Свiтлини: сайт НУ «Запорiзька полiтехнiка»
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НАША БIОГРАФIЯ: ВИТОКИ

1900 року в повiтовому мiстечку Олександрiв-
ську було вiдкрито механiко-технiчне учили-

ще, один iз перших середнiх навчальних закладiв в Українi.

У 1890 роцi в мiстi працювало 15 фабрик i заводiв.
Багато рокiв пiдряд Олександрiвська мiська управа
i громадськiсть мiста ставили перед урядом питання
про вiдкриття училища, i лише в 1899 роцi було
отримано дозвiл вiд мiнiстра народної освiти.

Училище споруджували переважно коштом держави. Вели-
ку допомогу надали в цьому наш земляк граф Iван Канкрiн
i керiвник вiддiлення промислових училищ Мiнiстерства
народної освiти Iван Анопов, за що обидва вiдзначенi зва-
нням «Почесний опiкун училища». Незабаром садиба на-
вчального закладу стала «кращим кварталом у мiстi», а
саме училище – одним iз кращих у Європi.

Першим директором був Микола Рудольф, а згодом йо-
го замiнив Денис Поддєрьогiн, досвiдчений прогресивний
iнженер i педагог. Протягом 18 рокiв директорства вiн
багато зробив для становлення i розвитку училища. Заня-
ття розпочалися в примiщеннi двокласної народної школи.
Одночасно велося будiвництво нових примiщень. Навеснi
1902 року спорудили не лише триповерховий корпус, а й
майстернi, автономну електростанцiю. У головному корпусi
та двоповерхових спорудах були розмiщенi класнi кiмнати,
фiзичний i механiчний кабiнети, хiмiчнi лабораторiї, клас
для малювання, бiблiотека, актова зала.

«Знання треба черпати не лише в аудиторiях, а й
у спостереженнях за природою, у сприйняттi тво-
рiв мистецтва, розумнiй органiзацiї розваг», – пiд-
креслював директор училища Денис Миколайович
Поддєрьогiн.

За планом педагогiчної ради, щорiчно у травнi проводили-
ся замiськi екскурсiї на днiпровськi пороги, що вiдповiдало
курсам фiзичної географiї, iсторiї. В училищi влаштовува-
ли вистави, спортивнi й танцювальнi вечори.

Рiвень навчального прогресу, технiчного оснащення май-
стерень був високим. Директор був добре знайомий зi свi-
тоглядом визначних закордонних учених, педагогiв. Знав
кращi системи профосвiти й упроваджував їх у життя
училища. Тут учнi одержували фундаментальну теорети-
чну й практичну пiдготовку. П’яту частину навчального
часу вiдводили для роботи в майстернях, оснащених новi-
тнiми приладами й устаткуванням. Клас малювання був
оформлений за зразком Академiї мистецтв. Обладнання
для нього привезли з Лейпцига. Клас мав форму шатра,
бокове i верхнє освiтлення. Тут були виставленi гiпсовi
фiгурки античних богiв.

У 1906 роцi вiдбувся перший випуск спецiалiстiв
iз середньою технiчною освiтою. Потiм вони навча-
лись у вищих навчальних закладах або працювали
технiками на заводах, у майстернях залiзницi.

За успiхи в навчаннi, вихованнi, створеннi матерiально-
технiчної бази училище було вiдзначене в Катеринославi
малою золотою медаллю, а директор – дипломом i срi-
бною медаллю Всесвiтньої виставки в Парижi. Авторитет
училища був дуже високим, про що свiдчить вступний
конкурсний бал – на одне мiсце претендувало три особи. З
дiяльнiстю училища знайомилися делегацiї багатьох мiст,
зокрема Києва, Харкова. Про училище писали в газетах
та журналах, а до його 10-рiччя вийшла книжка.

Сьогоднi у Запорiзькiй полiтехнiцi плекається та
примножується спадщина училища, колектив унi-
верситету з повагою ставиться до традицiй вiд 1900-х
та створює вже сучаснi!

Наталiя ДЕРКАЧ,
директорка Музею iсторiї технiчного прогресу

Свiтлини: Iмiджцентр НУ «Запорiзька полiтехнiка»

Бiльше про iсторiю нашої альма-матер дiзнавайтеся в подкастi «Запорiзька полiтехнiка: 125 рокiв успiху»

https://youtu.be/ultwIEslmAM?si=0u-v7H_DlqtSKwrs
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ЕКСКУРС В IСТОРIЮ

ЩО В IМЕНI?

Щ о ви знаєте про iсторiю нашого унiверситету? А чи
знаєте, скiльки разiв заклад змiнював свою назву?

У 1920 роцi Олександрiвське механiко-технiчне училище
отримало статус iндустрiального технiкуму, однак першi
20 рокiв iснування навчального закладу позначилися не ли-
ше бурхливим розвитком, а й жорсткими випробуваннями.
Пiсляреволюцiйний перiод був складним для всiх україн-
цiв. Лихо не оминуло й Олександрiвське механiко-технiчне
училище. Майстернi розгромили, усе найкраще обладна-
ння повивозили до Москви, знищили сад... Реорганiзацiя
в технiкум, який на той час вважався вищим навчальним
закладом, вiдкривала значнi перспективи. Але ситуацiя
була складною: охочих навчатися – багато, а тих, хто був
спроможний сплатити за навчання – одиницi. До того ж
бiльшiсть абiтурiєнтiв були вихiдцями з селян та робiтни-
кiв. Керiвництво технiкуму намагалося всiляко пiдтримати
бiдних студентiв: сплачували стипендiю, допомагали в по-
шуках роботи, створили спецiальне меню в їдальнi тощо.
Що цiкаво, навчання було безперервним, тобто сесiй не
було, а оцiнювання проводилося лише за трибальною шка-
лою, де 3 – добре, 2 – задовiльно, 1 – незадовiльно. До
речi, бiльшу частину тодiшнiх студентiв було залучено до
будiвництва Днiпрогесу.
У 1930 роцi технiкум двiчi змiнив назву. У березнi – на

машинобудiвний iнститут iм. В. Я. Чубаря, а вже в липнi –
на Запорiзький iнститут сiльськогосподарського машинобу-
дування. У 1930-х роках в Радянському Союзi було лише 5
iнститутiв, що готували iнженерiв сiльськогосподарського
машинобудування, наш заклад вищої освiти завжди ви-
значався високим рiвнем пiдготовки фахiвцiв. Менш нiж
за 10 рокiв квалiфiкацiю iнженера отримали понад 700
випускникiв, багато з яких стали керiвниками пiдприємств,
вiдомими конструкторами, державними дiячами.

22 червня 1941 року. . . Iз самого ранку студенти
готувалися до останнього iспиту, а вже через декiль-
ка годин стояли на мiтингу, готовi захищати рiдну
країну.

Пiсля мiтингу студенти й викладачi почали готувати при-
мiщення пiд госпiталь. У той же день понад 600 студентiв
та викладачiв було мобiлiзовано. Сам iнститут на 4 роки
евакуювався в Алтайський край. Вiйна, неймовiрно скла-
днi умови проживання й навчання не завадили колективу
працювати; хоча в першi воєннi роки не було випускiв,
викладачi й студенти допомагали фронту чим могли: було
органiзовано гуртки розвiдникiв, школу шоферiв, групи
стрiльцiв, кулеметникiв.
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ЕКСКУРС В IСТОРIЮ СПЕЦВИПУСК:
ЗАПОРIЗЬКА ПОЛIТЕХНIКА

У 1943-му вiдбувся перший воєнний випуск, а навеснi 1944-
го iнститут повнiстю вiдновив роботу. Цього ж року його
перейменовано на Запорiзький автомеханiчний iнститут.
Почався складний процес повернення до навчання. Сту-
дентам не було де жити, бо гуртожитки зруйнованi. Не
вистачало меблiв, пiдручникiв, кабiнетiв.

Першi повоєннi роки стали черговим випробуванням для
iнституту. Не вистачало навчальних примiщень, тому ле-
кцiї читалися в коридорах – для потокiв iз 6-7 груп (це
майже 150 студентiв). Пiдручники були на вагу золота – iн-
коли один пiдручник видавався на цiлу групу. Та попри це,
в першi два повоєннi роки в iнститутi дiяли вже 19 кафедр,
викладачi працювали над дисертацiями й отримували вче-
нi звання, а студенти об’єднувалися в науково-технiчнi
гуртки.
У вереснi 1947-го – знову перейменування: на Запорiзь-
кий iнститут сiльськогосподарського машинобудування. У
наступнi 10 рокiв значно покращилися умови навчання,
збiльшилася кiлькiсть студентiв, сформувалися науковi
школи, розпочалася спiвпраця з понад 120 пiдприємствами
СРСР. А в лютому 1957 року наша альма-матер отримує
статус Запорiзького машинобудiвного iнституту. Здава-
лося б, у чому сенс оцих постiйних змiн назви? Чергове
перейменування – це збiльшення можливостей для пiдго-
товки ширшого кола спецiалiстiв: вiдтепер iнститут готує
фахiвцiв не лише для сiльського господарства, а й для
промисловостi, розширюється наукова база.
Подальшi роки стали перiодом розквiту (тодi з’являється
серед студентiв сленгова назва «Машинка»): народжую-
ться новi факультети, вiдкриваються лабораторiї, почина-
ють функцiювати новi навчальнi корпуси, виходить газета
«Iнженер-машинобудiвник», започатковується й активно
розвивається спортивний клуб.
У 70–80-тi викладачi й студенти беруть активну участь в

олiмпiадах, виставках науково-технiчної творчостi; ство-
рюють будiвельнi загони й ведуть активне позааудиторне
життя. Студентське самоврядування, до речi, вже в тi часи
бере на свої плечi планування дозвiлля, на кшталт вечорiв
вiдпочинку чи концертiв самодiяльних гурткiв.
Проголошення незалежностi України дало новий поштовх
iнновацiям: у 1994-му на базi машинобудiвного iнституту
створено Запорiзький державний технiчний унiверситет,
протягом наступних 2 рокiв розпочинається пiдготовка фа-
хiвцiв за новими спецiальностями, запроваджується багато-
ступенева система освiти (бакалавр – спецiалiст – магiстр).

До свого 100-рiччя унiверситет отримує статус нацiональ-
ного. На початку ХХI столiття на базi ЗНТУ функцiюють 6
iнститутiв, з’являються новi спецiальностi, ведуться актив-
нi науковi пошуки. I, як визнання ефективностi роботи,
у 2019-му наш унiверситет знову отримує новий статус –
Нацiональний унiверситет «Запорiзька полiтехнiка».
Тож порахуємо, скiльки разiв змiнювалася назва нашої
альма-матер. I помiркуємо, яка титанiчна робота переду-
вала кожному новому статусу. . . Наше навчання припало
на складнi часи, але попри це унiверситет живе, бореться,
волонтерить. Є до чого прагнути: до нових наукових вiд-
криттiв, мiжнародної спiвпрацi та, найголовнiше, до миру
та свободи.
Дуже цiкаво, як описуватимуть нашу iсторiю згодом, десь
рокiв за 70. . . Побачимо.

Дiана ПИЛИПЕНКО,
головна редакторка газети «StudPOL»
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